
درختان كاج ب�ا تزئينات پ�ر زرق و برق اين 
روزه�ا نه فق�ط در خانه هموطنان مس�يحي 
بلكه در اغلب مغازه ها و پاساژها و حتي خانه 
هموطنان غير مس�يحي پيدا مي شود و بازار 
خريد و فروش درخت كريس�مس و تزئينات 
گرانقيمت آن در مراكزي كه چنين كالاهايي 
را عرضه مي كنند، حسابي گرم است. فضاي 
مجازي و شبكه هاي اجتماعي هم در اين روزها 
پر است از عكس هاي يادگاري يك نفره و چند 
نفره اي كه در كنار درخت�ان كاج با آويزهاي 
رنگارنگ و چراغ هاي چشمك زن با ديگران 
به اشتراك گذاشته شده است. حجم تصاوير و 
شلوغي خريدهاي كريسمس آنچنان بالاست 
كه تص�ور مي كنيد در كش�وري ب�ا اكثريت 
مس�يحي زندگي مي كني�م، اما وقت�ي آمار 
هموطنان مسيحي را جست وجو كنيد، متوجه 
مي شويد با جمعيتي حداكثر يك ميليون نفري 
مواجهيم. براي حل اين تناقض كافي است تا 
به مراكز فروش درخت كريسمس و تزئينات 
و ملزومات برگزاري چنين جشن هايي سري 
بزنيد تا دست تان بيايد بسياري از مشتريان 
درخت هاي كريس�مس مس�يحي نيس�تند! 
افرادي كه گاهي سفره ش�ب يلدايشان را در 
كنار درخت كريس�مس په�ن مي كنند تا در 
كنار برگزاري آييني سنتي و ايراني، فرهنگ 
وارداتي درخت كريسمس و جشني كه حتي 
در بين خود مس�يحيان هم در ريش�ه هايش 
تردي�د وجود دارد ه�م برپا دارن�د و از قافله 
نمايش ث�روت و چش�م و هم چش�مي عقب 
نمانند! اينجا ه�م مانند بس�ياري از مواردي 
اينچنيني پاي س�لبريتي ها در ميان اس�ت؛ 
چهره هاي�ي كه ب�راي جلب توج�ه و گدايي 
لايك، يك روز با چهره هايي ترسناك مراسم 
شيطان پرستان تحت عنوان جشن هالووين را 
برگزار مي كنند و روز ديگر با درخت كريسمس 
و بابانوئ�ل عك�س ي�ادگاري مي اندازن�د!

امروز روز ميلاد حضرت مس��يح )ع( و جش��ن 
كريسمس اس��ت. بس��ياري از اعضاي كليساي 
كاتولي��ك روم و پي��روان آيي��ن پروتس��تان، 
كريسمس را در روز 25 دس��امبر جشن گرفته 
و بسياري آن را در شامگاه 24 دسامبر نيز برگزار 
مي كنند. اعضاي بيشتر كليساهاي ارتودوكس 
در سراسر دنيا نيز روز بيس��ت و پنجم دسامبر 
را به عن��وان ميلاد مس��يح جش��ن مي گيرند. 
به دليل ريش��ه هاي مذهبي جشن كريسمس و 
به  خصوص در س��ال هاي دور، بين اس��قف هاي 
كليس��اها اختلاف نظر در ش��يوه برگزاري اين 
جشن وجود داشته است و در بازه هايي از تاريخ، 
رهبران مس��يحي جش��ن گرفتن كريسمس را 
ممنوع كرده بودند. در سال هاي اخير اما جشن 
كريس��مس حتي در كش��ور همچون اي��ران با 
جمعيت 99/5 درصدي مسلمان بسيار برجسته 
شده است. البته كريسمس تنها جشن غير ايراني 
و اس��لامي نيس��ت كه با تبليغات گس��ترده در 
فضاي مجازي و به خصوص از سوي سلبريتي ها 
مورد توج��ه عموم قرار گرفته اس��ت. هم اكنون 
سال هاس��ت جش��ن هايي همچون هالووين و 
ولنتاين هم به واسطه تبليغ در فضاي مجازي و 
شبكه هاي اجتماعي مورد توجه برخي گروه ها و 
طبقات اجتماعي قرار گرفته است؛ تبليغاتي كه 
بازار گسترده اي را براي خريد و فروش ملزومات 
وارداتي چنين مراسم هايي فراهم مي كند و اين 
فرهنگ هاي وارداتي، س��ود كلان��ي را به جيب 

برخي افراد و گروه هاي خاص سرازير مي كند. 

  هزينه چند ميليون توماني تدارك كاج 
كريسمس 

براي تهيه اين گزارش به خيابان ميرزاي شيرازي 
به عنوان مركز عرضه كالاهاي كريس��مس سر 
مي زنم. در حد فاصل خيابان كريمخان و خيابان 
مطهري چندين مغازه كالاهاي مرتبط با جشن 
كريس��مس را عرضه مي كنند. اينجا منطقه اي 
مسيحي نشين و عرضه چنين كالاهايي در اين 
منطقه طبيعي است، اما بس��ياري از مشتريان 
و بازديدكنندگان از اين نمايش��گاه كريسمس 
مس��يحي نيس��تند! براي تدارك ي��ك درخت 
كريسمس و تزئيناتش بايد چند ميليون توماني 
هزين��ه كنيد. كاج ه��اي اين فروش��گاه ها همه 
مصنوعي و وارداتي هستند و از 300، 400 هزار 
تومان تا 4، 5 ميليون تومان قيمت دارند. تزئينات 
درخت هاي كاج هم اغلب گرانقيمت هس��تند و 
جوراب هايي كه ظاهراً محل گذاشتن كادوهاي 
كريسمس هستند چند صد هزار توماني قيمت 
دارند. اينجا همه كالاها وارداتي اس��ت و معلوم 
نيست براي ورادات اينها چقدر ارز از كشور خارج 

شده است. 
  اسقف رمزي گرومو: درخت كريسمس 

بيشتر ريشه تجاري دارد
جالب ت��ر از همه مش��تريان مس��لمان درخت 
كريسمس هستند؛ افرادي كه مي خواهند براي 
نمايش ثروت خود حتماً بخشي از عكس هايي كه 
از زندگي شان در اينستاگرام به نمايش مي گذارند 
حتماً درخت كريسمس هم داشته باشد. گاهي 

حتي كنار سفره هاي پر زرق و برق شب يلدا!
اين در حالي است كه اسقف رمزي گرومو، اسقف 
كليساي آش��وري، كلداني و كاتوليك تهران در 
مصاحبه اي در پاسخ به سؤالي درباره ريشه هاي 
درخت كريسمس گفته است: »درخت كريسمس 
كه كاج است، بيشتر در كشورهاي اسكانديناوي 
پيدا مي   شود كه هميشه سبز و زنده است. درخت 
كريسمس، بيش��تر ريش��ه تجاري دارد و ريشه 
مذهبي ندارد ولي چون هميشه زنده است و ما 
مسيحيان معتقديم مس��يح سرچشمه زندگي 
جاوداني است و هرگز نمي   ميرد، آن   را نماد قرار 
داده   ايم و البته الان بيشتر جنبه زينتي و تجاري 

پيدا كرده است.«
  ريشه مراس�م هاي وارداتي در فرهنگ 

قشر نوكيسه 
براي واكاوي رفتارشناختي گرايش به مراسم ها 
و فرهنگ وارداتي همچون كريسمس يا هالووين 
به سراغ دكتر مجيد ابهري، رفتارشناس و عضو 
هيئت علمي دانشگاه شهيد بهشتي مي رويم. وي 
درباره چرايي گرايش برخي افراد به جشن هاي 
وارداتي به »ج��وان« مي گوي��د: » در فرهنگ و 
باورهاي فرهنگي هر جامعه روزها و ايام ويژه اي 
وجود دارد كه براي مردم آن كشور محترم و عزيز 
اس��ت و براي آنها برنامه ها و مراسم هاي خاص 
فرهنگي و اجتماعي در نظر گرفته مي ش��ود. در 
كش��ور ما نيز باورهاي ديني و فرهنگي بس��يار 
ارزشمند و مورد احترام مردم است، اما متأسفانه 
با گسترش فضاي مجازي و شبكه هاي اجتماعي 
از يك طرف و ظهور قشر نوكيسه و تازه به دوران 
رس��يده از طرف ديگر، بس��ياري از برنامه هاي 
ديني و فرهنگي و اعياد و جش��ن هاي ريشه دار 
كمرنگ يا به فراموشي سپرده شده و به جاي آنها 
مراسم و جشن هاي بيگانگان برگزار مي شود. « 
وي با اش��اره به اينكه برخي هموطنان با تقليد 
از رفتارهاي بيگانگان، مراس��م هايي را در كشور 
اجرا مي كنند ك��ه واردات��ي ب��وده و متعلق به 
فرهنگ و آداب و رسوم ايراني و اسلامي نيست، 
مي افزايد: » مراسم هايي مثل هالووين، كريسمس 
و ولنتاي��ن از جمله اين مراس��م ها هس��تند كه 
مشاهده مي كنيم كاج هايي بريده شده و به قيمت 
نابودي محيط زيس��ت، برخي ت��لاش مي كنند 

از اروپاييان عقب نيفتند و كريس��مس را برگزار 
كنند. در حالي كه ما مراسم ها و جشن هاي آييني 
و سنتي ريشه داري را در كشور خودمان داريم.«

  كوتاهي نهادهاي متولي در توجه به نياز 
جوانان به نشاط اجتماعي 

ابهري در پاسخ به سؤال »جوان« درباره چرايي 
رواج اين جشن ها و فرهنگ هاي وارداتي در كشور 
تأكيد مي كند: »  به عنوان كس��ي كه 40 سال از 
عمرم را صرف پژوهش هاي علم��ي و اجتماعي 
كرده ام، مقص��ر اصلي اين رفتاره��ا را در جامعه 
نهادهاي فرهنگي و سازمان هاي متولي مي دانم. 
اگر اين س��ازمان ها در جشن هاي مذهبي و ملي 
برنامه هاي ويژه داشته باشند و براي اين مراسم ها 
برنامه هاي تبليغي و آموزشي داشته باشند، بعد 
از مدت��ي هم در فض��اي مجازي و ه��م حقيقي 
جشن ها و مراسم هاي ريشه دار خودمان از سوي 
مردم و به خصوص جوانان كه نيازمند ش��ادي و 
نشاط اجتماعي هس��تند، برگزار خواهد شد، نه 

مراسم هاي ناشي از فرهنگ وارداتي!«
از نگاه اين رفتار شناس وقتي سازمان ها و نهادهاي 
متولي براي برپايي چنين مراس��م هايي اهتمام 
ندارند و خانواده ها هم از كنار اين جشن هاي ملي 
و مذهبي خودمان مي گذرند، جوانان و نوجوانان 
كه بر اس��اس نياز فط��ري و غريزي به نش��اط 
اجتماعي به دنبال برنامه هاي خاص هس��تند، 
در فضاي مجازي و شبكه هاي اجتماعي مجذوب 
اينگونه جشن ها و فرهنگ هاي وارداتي مي شوند 
و كم كم شاهد آن خواهيم بود كه جشن هاي ملي 
و مذهبي ما به فراموش��ي سپرده شده و به جاي 
آنها جش��ن ها و مراس��م هاي بيگانگان كه هم با 
باورهاي ديني و هم با ارزش هاي فرهنگي ما در 

تناقض هستند جايگزين خواهند شد. 
ابهري با تأكيد بر هزينه هاي فرهنگي و اقتصادي 
ناش��ي از فرهنگ وارداتي مراسم هاي غير ايراني 
و غير اس��لامي مي گويد: » وارد كردن اقلامي كه 
براي برگزاري اين جش��ن ها مصرف مي ش��وند 
از كشورهاي بيگانه از يكس��و منجر به تغييرات 
زيربنايي در فرهنگ و از سوي ديگر موجب خروج 
مقادير فراواني ارز از كش��ور اس��ت و زيان هاي 

چند جانبه اي به كشور وارد مي شود.«
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4 شهيد در تهران و ورامين تشييع شدند

جلب توجه و لايك با كاج كريسمس!
ابهري: رواج مراسم هاي وارداتي به تغييرات زيربنايي در فرهنگ كشور منجر مي شود

گزارش »جوان« از جشن های وارداتی

   ویژه پيكر مطهر چهار 
ش�هي�د ت��ازه 
تفحص شده پس از سال ها دوري از وطن در 
نقاط مختل�ف ته�ران و ورامين ب�ا حضور 
گسترده مردم تش�ييع و در گلزار شهدا به 

خاك سپرده شد. 

پيكر مطهر ش��هيد عبدالله پولادون��د  همزمان با 
ايام فاطميه روز پنج شنبه 2 دي ۱400 در محله 

يافت آباد تهران تشييع و به خاك سپرده شد. 
مراسم تشييع اين شهيد طلبه كه پس از 39 سال 
به ميهن بازگشته با حضور باشكوه و بي نظير مردم 
ش��هيدپرور و ولايتمدار منطقه ۱۸ تهران برگزار 
و پس از اداي احترام به پيك��ر مطهرش، در گلزار 

شهداي يافت آباد به خاك سپرده شد. 
شهيد عبدالله پولادوند هنگامي كه در 2۱ بهمن 
ماه س��ال ۱3۶۱ در عمليات والفجر و در منطقه 
عملياتي فكه به درجه رفيع ش��هادت نائل ش��د، 
۱9سال بيش��تر نداش��ت و در آن زمان مشغول 

تحصيل علوم ديني و حوزوي بود. 
 همچني��ن پيكر پ��اك و مطهر ش��هيد »فرامرز 
كوهي« از شهداي دوران هشت سال دفاع مقدس 
كه پس از 39 س��ال به ميهن اس��لامي بازگشت، 
روز پنج شنبه با حضور مردم و مسئولان در پيشوا 

تشييع و به خاك سپرده شد. 
مردم خداجوي شهرستان هاي پيشوا و ورامين كه 

با حضور در حسينيه شهدا و روستاي چالتاسيون 
زادگاه ش��هيد، با پيكر پاك و مطهر شهيد كوهي 
وداع كرده بودند، با حضور در ميدان امام خميني 
)ره( پيشوا، پيكر اين شهيد تازه تفحص شده را تا 
صحن مطهر امامزاده جعفر)ع( تشييع كردند. پيكر 
اين شهيد پس از اقامه نماز در گلزار شهداي صحن 
مطهر امامزاده جعفر)ع( پيش��وا به خاك سپرده 
شد.  ش��هيد كوهي از ش��هداي ارتش جمهوري 
اسلامي ايران اس��ت كه در خرداد ۶۱ در منطقه 

عملياتي ش��رق بصره به مقام ش��هادت نائل آمد 
و بعد از 39س��ال پيكر پاك و مطهرش در ش��هر 
حميديه عراق تفحص شد و به آغوش  ايران اسلامي 
بازگشت.  پيكر پاك و مطهر »محمد كوشمقاني« 
شهيد تازه تفحص شده دوران دفاع مقدس هم پس 
از گذشت سال ها از فراق وي، در ميان اشك و ماتم 
مردم شهيد پرور و ولايتمدار شهر  ري تشييع شد. 
پيكر و پلاك محمد كوش��مقاني پنج ماه قبل در 

تفحص هاي منطقه سليمانيه عراق كشف شد. 

 اين ش��هيد جزو بس��يجيان لش��كر 2۷ حضرت 
رسول اكرم )ص( بوده و در سال ۱3۶4 در منطقه 
سليمانيه عراق به شهادت رسيد و پس از 3۶ سال 

به آغوش خانواده اش برگشته است. 
مراسم تشييع پيكر شهيد »باب الله داودي«، شهيد 
گمنام دوران دفاع مقدس كه به تازگي شناسايي 
شده است، شامگاه پنج شنبه با حضور پرشور مردم 
و خانواده اين شهيد در مسجد جامع امام علي )ع( 

منطقه شهران تهران برگزار شد. 
شهيد باب الله داودي، متولد فروردين سال ۱34۶ 
در روستاي »سگزآباد« شهرستان بوئين زهرا در 

استان قزوين است. 
اين ش��هيد گرانقدر به عنوان بس��يجي لش��كر 
۱۷علي بن ابي طالب )ع( به جبهه اعزام ش��د و در 
هفتم اس��فند ۱3۶2 در عمليات خيبر در جزيره 

مجنون به فيض شهادت نائل آمد. 
پيكر مطهر اين شهيد، پس از عمليات تفحص سال 
۱394 به عنوان شهيد گمنام در شهر چالانچولان 
شهرس��تان دورود به خاك سپرده ش��د و پس از 
شناس��ايي از طريق آزماي��ش دي ان اي در آبان 
امسال، پس از گذشت 3۸ س��ال چشم انتظاري، 
خبر شناسايي اين ش��هيد به مادر چشم انتظار و 

خانواده اش داده شد. 
پيكر اين شهيد عزيز به معراج شهدا منتقل شد و 
قرار است روزهاي آينده در استان قزوين تشييع و 

۱۶ دي در روستاي سگزآباد خاكسپاري شود. 

زهرا چيذري
  گزارش  یک

حسین سروقامت

قديمي ترها! دست مريزاد كه به ما ياد داديد احساسات خود را 
بيان كنيم، رفيق ورزشي داشته باشيم، سبزيجات تازه مصرف 

كنيم و. . . 
اما فقط همين؟ امروزه اين قبيل آموزش ها نياز نس�ل جوان را 

برآورده مي كند؟
چرا از آموزش هاي بنيادين سخن نگوييم؟

ما »تفكر نقادانه« بلديم؟!
در باره اصول تفكر نقادانه يعني پرسشگري، كسب اطلاعات، 
ارزياب�ي و اس�تنتاج چيزي ش�نيده ايم؟ بلدي�م پيرامون هر 

موضوعي تحقيق نموده، آنگاه آن را پذيرفته يا رد كنيم؟ 
مي دانيم ساختارشكني، ريسك پذيري، ژرف نگري، انصاف و 

استدلال محوري ملزومات تفكر نقادانه اند؟
شنيده ايم »اگر براي يك حرف غلط هزار دليل هم بياورند، باز 

مي شود هزار و يك غلط«؟!
مي دانيم تعصب، لجاجت و وابستگي به دستجات گوناگون از 

مهم ترين موانع تفكر نقادانه اند؟
ناز شست قديمي ترها! اما هنوز مسائل مهمي وجود دارند كه 

آموزش آنها به نسل جوان واقعاً ضروري است. 

478

مسئولان آژير هشدار بحران شده اند!
 پلاس�كو جديد در آس�تانه بهره برداري كامل اس�ت، اما با توجه 
به حوادث متعددي كه در ش�هر به وقوع پيوس�ته، مشخص است 
هنوز درس عبرتي نگرفته اي�م كه مانع از رخداد حوادث مش�ابه 
باش�د. حادثه متروی خط چيتگ�ر، انفجار در ب�ازار گل محلاتي، 
حادث�ه بزرگراه س�تاري و بس�ياري از ح�وادث ديگ�ر همچنان 
رخ مي دهد، ول�ي مس�ئولان فقط ب�ه بلندگوي هش�دار تبديل 
شده اند و اين انتظار ايجاد شده اس�ت كه ديگران بايد وارد عرصه 
مديريت بحران ش�وند تا جلوي ح�وادث احتمالي گرفته ش�ود. 
حوادث در كشور ما آتش زير خاكستر است و هر لحظه امكان شعله ور شدن 
يكي از زبانه هاي آن مي رود. حادثه خبر مي كند، اما مسئولان و شايد بهتر 
بگوييم همه ما خود را به بي خبري زده ايم.   تشكيلات مديريت بحران در 
كشور در سطوح مختلف تعريف و شكل گرفته است. رسانه ها پر از اخبار و 
وعده وعيدهاي بسياري از سوي مسئولان است كه فقط به هشدار دادن 
اكتفا كرده اند. گويا همه مسئولان به آژير هشدار مجهز شده اند كه فقط 

بانگ هشدار به صدا در آورند! 
بي توجهي به بحران خيز  بودن كشور س��بب شده است مديريت بحران و 
مقوله ت��اب آوري در برابر حوادث هنوز به دغدغه اصل��ي مديران رده بالا 
تبديل نش��ود و به تبع آن مديران مياني و پايين  دس��ت نيز نسبت به آن 
چندان اهميتي ندهند. از نمونه هاي بارز اين موضوع اين است كه بعد از 

حوادث، مسئولان مي گويند ما قبلًا هشدار داده بوديم!
طرح مشكل عادتي تكراري است كه مخاطبان را از شنيدن موضوع خسته 
مي كند و به نوعي مي توان گفت پاك كردن صورت مسئله و عادي قلمداد 

كردن وقوع بحران و فرار از ارائه راهكار براي اقدام درست است. 
مديريت بحران در كشور ما به رغم تغييرات ساختاري هنوز به ساختاري 
اداري شبيه است. اين ساختار سبب شده است تا مديريت بحران نه تنها به 
ساختارهاي دستگاه ها به صورت عملي و عملياتي وارد نشود، بلكه در زندگي 
تك تك افراد هم ديده نش��ود؛ آمادگي در برابر بحران فقط به زمان وقوع 
حادثه ختم شده اس��ت.   مديريت بحران در كشور به رغم ساختار رسمي، 
قانوني و شكيل اداري، به عنوان مديريت لوكس در نظر گرفته شده است كه 
كارآيي چنداني از آن در كاهش بحران زايي و آسيب هاي پس از بحران ديده 
نشده است.   افزايش خسارت هاي جاني و مالي در حوادث مختلف و تكرار 
حوادث مشابه نشان از آن دارد كه ريل گذاري در مديرت بحران كشور به 
اشتباه انجام شده است.  كمترين هزينه براي پيشگيري، مقابله و ريسك در 
حوزه بحران صورت مي گيرد كه در مقابل هزينه هاي هنگفتي كه از بحران 

بر جا مي ماند، عقبگردي آشكار به جاي پيشرفت و پيشگيري است. 
 اگر كمي واقعي تر بحران ها را رصد كنيم، مشخص مي شود در هيچ بخشي 
از مديريت بحران عملكرد صحيحي نداشته ايم. مانور برگزار مي كنيم، ولي 
آن را جدي نمي گيريم، هشدار زلزله و سيل مي دهيم و كاري اساسي انجام 
نمي دهيم، بافت های فرسوده را به رخ مي كشيم ولي كاري درخور براي 
احيا و نوسازي انجام نمي دهيم، رتبه كشور را در آمار كشته ها و زخمي هاي 
حوادث رانندگي اعلام مي كنيم، ولي از روان سازي و حذف نقاط حادثه خيز 
ترافيكي خبري نيست، مراسم و مناسبت ها را برگزار مي كنيم، ولي فكري 
شايسته براي حوادث احتمالي نمي كنيم. در زمان وقوع حوادث همه درگير 
كمك و امداد رساني مي شويم ولي همچنان در حوزه مديريت بحران در 

حال درجا زدن هستيم. 

غفلت از تجديدپذيرها
 با به كارگيري مديران اشتباهي

ايران از قافله انرژي هاي نو  عقب مانده است
دنيا به سمت كاهش مصرف سوخت هاي فسيلي و استفاده از انرژي هاي 
تجديدپذير مي رود. در اكثر كش�ورها حركت به س�مت اس�تفاده از 
تجديدپذيرها آنقدر جدي و سريع است كه اخبار فناوري هاي به دست 
آمده براي اس�تفاده از تجديدپذيرها به اخب�اري حيرت انگيز تبديل 
شده است. ديگر استفاده از انرژي هاي تجديدپذير براي توليد برق يكي 
از اولويت هاي كشورهاي توسعه يافته به حساب مي آيد، اما متأسفانه 
در كشور ما با شرايط خاص جغرافيايي و ظرفيت هاي ويژه اي كه براي 
استفاده از تجديدپذيرها وجود دارد اين مسئله جدي گرفته نشده است. 

آنطور كه كارشناسان حوزه انرژي مي گويند به دليل وجود منابع نفت و گاز 
و همچنين ارزان بودن قيمت انرژي از طريق پرداخت يارانه در ايران، كشور 
ما در مقايسه با كشورهاي پيش��رفته صنعتي از قافله انرژي هاي نو، عقب 
مانده است و اين مسئله در سال هاي آينده ضربه سختي به تأمين انرژي مورد 

نياز در كشور وارد خواهد كرد. 
 مسئوليت دادن به افراد اشتباهي 

در همين رابطه عبدالرزاق كعبي نژاديان، رئيس انجمن علمي مهندس��ي 
حرارتي و برودتي ايران علت عقب ماندگي كش��ور در توس��عه انرژي هاي 
تجديدپذير را ناشي از نبود مديريت منابع انساني و مسئوليت دادن به افراد 
اشتباهي مي داند و به خبرنگار »جوان« مي گويد: »مديريت منابع انساني در 
ايران غلط بوده و هست، متأسفانه مسئولان از منابع نيروي انساني آنطور كه 
بايد و شايد استفاده نكرده اند، عمده مسئولاني كه سركار آمده اند در كار خود 
تخصص ندارند و اطلاعات علمي مناسبي نيز برخوردار نيستند. متأسفانه 
شاهد آن هستيم كه بسياري از مديران با علم و دانشي كه در تخصصي غير از 
تخصص مسئوليت خود دارند، مديريت مي كنند و به كارنگرفتن متخصصان 

به بلاي جان كشور به خصوص در زمينه تجديدپذيرها تبديل شده است. «
اين اس��تاد دانش��گاه با بيان اينكه انرژي هاي تجديدپذير بايد با طرح هاي 
كوتاه مدت، ميان مدت و بلندمدت در كش��ور به مرحله اجرا گذاشته شود، 
اظهار مي دارد: »طرح هاي انرژي تجديدپذير با دور انديشي و آينده نگري، 
ما را در روزهايي كه عصر نفت به پايان مي رسد، ياري خواهد كرد. تمام دنيا 
مي داند كه بايد نياز به نفت را كاهش دهد و به دنبال انرژي هاي تجديدپذير 
باشد، اما از آنجايي كه برخي مسئولان اين حوزه در كشور ما علم كافي ندارند، 

ما از اين مسئله عقب مانده ايم. «
 برنامه طولاني مدت ژاپن براي استفاده از تجديدپذيرها

كعبي نژاديان درباره فاصله كشور ما با كش��ورهايي كه پيشتاز استفاده و 
توسعه تجديدپذيرها بوده اند، مي گويد: »در سال ۱9۷3 كه چهارمين جنگ 
اعراب و اسرائيل اتفاق مي افتد، كشورهاي عضو اوپك تصميم به كاهش توليد 
و افزايش قيمت مي گيرند تا از اين طريق به كشورهاي در حال توسعه ضربه 
سنگين اقتصادي وارد كنند و از اين تصميم ژاپن ضربه سختي خورد كه در 

تاريخ نيز ثبت شد. « 
او ادامه مي دهد: »ژاپن به دليل كاهش وابستگي به واردات نفت، اولين كاري 
كه انجام داد، اين بود كه طرح توسعه فناوري انرژي هاي نو را شروع كند و 
اين طرح را از سال ۱9۷4 تا ۱993 به صورت طولاني مدت در دستور كار قرار 
داد. به اين ترتيب به دنبال فناوري اين انرژي رفت و آن را راه اندازي كرد و 
بسيار هم موفق بود تا جايي كه تا سال 2000 قيمت باتري خورشيدي را به 

يك سي ام قيمت كاهش دادند. «
اين اس��تاد دانش��گاه با ابراز تأس��ف براي اينكه ايران در زمينه انرژي هاي 
تجديدپذير به يك مصرف كننده تبديل شده است،  مي گويد: »در مقابل كشور 
موفقي مانند ژاپن كه برنامه ريزي طولاني مدت براي انرژي هاي تجديدپذير 
داشته است، شاهد آن هس��تيم كه مس��ئولان در ايران ما اعلام مي كنند 
فلان قدر انرژي هاي تجديد پذير راه اندازي مي شود و بدون علم و تخصص 
كافي، آن را در دستور كار قرار مي دهند. مسئولان به دليل اينكه نسبت به 
فناوري و ابزار مورد نياز براي راه اندازي و توس��عه تجديدپذيرها بي توجهي 
كرده اند، ايران را تبديل به كشور مصرف كننده در اين حوزه كرده است، زيرا 

كه نه تحقيقات درخوري دارد و نه توليد خاصي داشته است. « 
او در پاسخ به اين سؤال كه آيا هيچ ابزاري در زمينه تجديدپذيرها در كشور 
توليد نشده است، اظهار مي دارد: »متأسفانه ما فناوري توليد نداريم. توليد 
تجديدپذيرها در كشور ما همانند توليد خودروهاي داخلي است؛ يعني اگر 
توليدي هم داشته باشيم راندمان خوبي ندارد و دليلش هم نبود مطالعات و 

تحقيق كافي در اين زمينه و به كارگيري از افراد اشتباهي بوده است. « 
 عقب ماندگي به دليل استفاده نكردن از فناوري انرژي هاي نو 

كعبي نژاديان در پاسخ به اين سؤال كه اگر كشور ما نيز بخواهد فناوري توليد 
انرژي خورشيدي را داشته باشد و عقب ماندگي خود را جبران كند چه كاري 
بايد انجام دهد، مي گويد: »اولين قدم اين است كه طرح هايي نظير طرح هاي 
ساير كشورها براي دسترسي به فناوري انرژي هاي تجديدپذير وجود داشته 
باشد و بر اساس آن برنامه ريزي كنيم. به نظر من دليل عقب ماندگي ما از ساير 
كشورها، استفاده نكردن از فناوري انرژي هاي نو است. بايد با توجه به شرايط 
و منافع كشور طرح هاي توس��عه فناوري و طرح هاي تحقيقات و توسعه را 
تعريف كنيم كه آن هم بايد با رابطه سه جانبه دانشگاه، صنعت و دولت باشد. 
با تشكيل اين سه مثلث و سپردن كار به دست افراد متخصص، گام بزرگي 

در اين زمينه برداشته ايم. «
اين استاد دانشگاه تصريح مي كند: »عده اي مي گويند براي رسيدن به فناوري 
تجديدپذيرها دير است، بايد بگويم كه حتي اگر دير هم باشد، شروع كردنش 
واجب و ضروري است، نه اينكه دست روي دست بگذاريم و يك مصرف كننده 
باقي بمانيم. ما توانايي و ظرفيت براي توسعه انرژي هاي تجديد پذير را داريم 

فقط بايد همت كنيم و با اراده در اين مسير قدم برداريم. «
 انتقاد از بي توجهي ها براي راه اندازي و توسعه تجديدپذيرها

كعبي نژاديان در پاسخ به اين س��ؤال كه پتانسيل كشور ما براي استفاده از 
تجديدپذيرها چقدر اس��ت، مي گويد: »انرژي زمين گرمايي در كش��ور ما 
محدود اس��ت، انرژي بادي در برخي نقاط كش��ور وجود دارد كه از همان 
بخش ها مي توان به��ره برد، اما در مورد انرژي خورش��يدي ما بيش��ترين 
ظرفيت را داريم تا جايي كه هر كس مي تواند در پشت بام خانه خود نيروگاه 

خورشيدي داشته باشد و برق توليد كند. «
كعبي نژاديان درباره نحوه عملكرد ساتبا در مدت فعاليتش مي گويد: »همانطور 
كه گفتم ما مديريت منابع انساني ضعيفي داريم. سازمان ساتبا هم از اين 
مسئله مستثني نيست. كم و كاستي هاي فعلي در انرژي هاي تجديدپذير 

نشان دهنده كارنامه ساتبا است كه نيازي به بيان ندارد. «
او با انتقاد از مس��ئولان دولتي به خصوص وزارت نيرو براي بي توجهي در 
راه اندازي و توس��عه تجديدپذيرها اظهار م��ي دارد: »در حالي كه جمعيت 
افزايش پيدا كرده و مصرف انرژي بالا رفته، توليد سوخت فسيلي در نيمه 
دوم كاهشي شده است. آيا در شرايطي كه چاه هاي نفت در حال تخليه است، 
وزارت نيرو و وزارت نفت ايران اطلاعاتي درباره منابع و ذخاير خود دارند؟ آنها 
مي دانند قله توليدشان كجاست؟ مي دانند در حال حاضر قبل از قله هستند 
يا بعد از قله؟ اگر اين موارد مشخص نش��ود به طور حتم نمي توانيم درباره 

جايگزيني انرژي هاي تجديدپذير صحبت كنيم. «
 چه بايد كرد؟

كعبي نژاديان با بيان اينكه مسئولان بايد قدر انرژي هاي نو را در كشور بدانند 
و از راه علمي آن را در كشور توسعه دهند، مي گويد: »لازم است وزارت نيرو، 
وضعيت انرژي كشور را به خوبي بررسي و آن را براي چندين سال بعد نيز 

پيش بيني كند تا مبادا يكباره شوكه شود و راهي براي جبران نباشد. «
او مي افزايد: »پيش��نهاد مي كنم، مس��ئولان وزارتخانه هاي ني��رو و نفت، 
متخصصين ح��وزه ان��رژي و به خص��وص اف��راد صاحب نظ��ر در زمينه 
تجديدپذيرها را دعوت كنند و براي راه اندازي و توسعه اين انرژي گام هاي 
جدي و مؤثرتري بردارند. اين مسئله شوخي بردار نيست و براي نجات آينده 

كشور بايد كارشناسانه تر رفتار شود. «

فاز ششم طرح شهيد سليماني
 اوميكرون را هوشمند رصد مي كند

مع�اون بهداش�ت س�تاد كرون�اي اس�تان ته�ران ب�ا اش�اره به 
تدوي�ن دس�تورالعمل فاز شش�م طرح ش�هيد س�ليماني جهت 
مقابله ب�ا كرونا  گف�ت: بايد در فاز شش�م از روش س�نتي رديابي 
بيماران خارج ش�ده و ب�ه رديابي و قرنطينه هوش�مند برس�يم، 
زيرا اگر بخواهيم با روش س�نتي كار كنيم، موف�ق نخواهيم بود. 
عليرضا اوليايي منش درباره اجراي طرح ش��هيد سليماني بيان كرد: 
اين طرح داراي چندين بعد نظارتي و حمايتي بود و هر جزء به بخشي 
سپرده ش��د. تاكنون پنج فاز از اين طرح عملياتي شده است و اكنون 
وزارت بهداشت، ستاد كرونا و وزارت كشور در حال تدوين دستورالعمل 
فاز ششم هستند. معمولاً در هر پيكي يكي از فازها عملياتي مي شود. 

معاون بهداشت ستاد كروناي استان تهران تأكيد كرد: فاز مهم طرح شهيد 
سليماني رديابي بيماران است و بايد در فاز ششم از روش سنتي رديابي 
بيماران خارج شده و به رديابي و قرنطينه هوشمند برسيم. الان در كشور 
چين با يك دستگاه موبايل فرد آلوده را رديابي مي كنند و اگر ما بخواهيم با 
روش سنتي كار كنيم، موفق نخواهيم بود. اضافه كردن رديابي و قرنطينه 
هوشمند سبب مي شود فاز ششم طرح شهيد سليماني از دوره هاي قبلي 
موفق تر شود.  وي با اشاره به ورود اوميكرون به ايران تصريح كرد: تجربه 
جهاني مي گويد هيچ كشوري نمي تواند خود را از سويه هاي جديد كرونا 
دور كند و قطعاً به آن دچار مي شود. سرعت انتقال اوميكرون چندين برابر 
سويه دلتا است و آمارها مي گويد سرعت انتقالي بيشتر و بين دو تا ۱0برابر 
دلتا دارد؛ به همين دليل در برخي كشورها ظرف چند ساعت آمارها دو 
برابر مي شود. چون فرصت كافي نيست كه تزريق دوز سوم واكسن را به 
سرعت به عدد بالايي برسانيم، بيش��ترين كاري كه در مورد اوميكرون 

مي توان كرد، اين است كه پروتكل ها را رعايت كنيم. 
وي در خاتمه بيان كرد: اگر سيستم هوشمندي داشته باشيم، مي توانيم 
از ش��اخص هايي ديگر مانند مراجعات سرپايي افراد هم در رنگ بندي 
كرونايي اس��تان ها اس��تفاده كنيم، اما در غير اين صورت بايد به آمار 
بس��تري اكتفا كنيم. آمار بستري قابل اعتماد اس��ت و اعتقاد دارم در 
شرايط موجود كشور، اين معيار رنگ بندي پاس��خگو است تا بتوانيم 

رديابي هوشمند را اجرايي كنيم.

نماده�ا و مراس�م واردات�ی ب�ه م�رور 
موج�ب اس�تحاله فرهنگ�ی جامع�ه 
می ش�ود. ك�م كاری مس�ئولان در 
غنابخش�يدن ب�ه مراس�م های بوم�ی 
در اي�ن اس�تحاله بی تأثي�ر نيس�ت
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